
"ולְקַָחְתָּ מֵרֵאשִׁית כלָּ פְּרִי הָאֲדָמָה אֲשֶׁר תָּביִא מֵאַרְצךְָ"
בכוח הפה של האדם להביא עליו דברים טובים או חלילה רעים

הגמרא אומרת )ברכות נז:( שלשה מרחיבין דעתו של אדם, אלו הן דירה נאה 
ואשה נאה וכלים נאים. חשבנו לבאר ולומר יסוד גדול על שלושת 

והולך  מדירת קבע  יוצא  בזמן שהאדם  סוכה  זו  נאה  דירה  הדברים האלה, 
לדירת עראי, זה הכוח שיש לנו בחודש תשרי בסוף הימים הנוראים לעשות 

תשובה מאהבה בסוכות. אשה נאה זה חודש אלול, רבותינו הקדושים 
קוראים לחודש אלול שמזלו בתולה והוא זמן של תשובה ומעשים טובים.

ואלו  בו  תוקעים  אלול  ובחודש  השנה  ראש  שביום  השופר,  זה  נאים  כלים 
השלושה דברים שמרחיבים את דעתו של האדם ונותנים לו כוח לעבור את 
השנה ולסכם את השנה בצורה קדושה, לצאת למרחב של שנה הבאה עם 
הסוכה,  שזו  נאה  הדירה  ידי  על  דעתו  שמתרחבת  גדולה  דשמייא  סיעתא 
האשה נאה שזה חודש אלול והכלים נאים שזה השופר וכך נותנים לאדם 

עוד סיעתא דשמייא להמשיך עוד שנה בחיים שלו בצורה נכונה וטובה.

הכוח של הימים הנוראים זה כוח גדול ביותר שמשנה את כל מהות החיים 
של האדם, לכן בזמן הזה קמים לסליחות כי בזמן הזה הקב"ה קרוב לכולם 
ּ בהְִּיותֹוֹ קָרובֹ" )ישעיה נה, ו( וכמו שמובא שבזמן  ּ ה' בהְִּמצָּאְוֹ קְרָאהֻו ִּרְשׁו "ד
הזה הקב"ה שט בעולם וזה עת רצון. כמו שהאדם רוצה לפגוש מלך גדול, 
הוא עושה הכל ללכת לפגוש את המלך, יותר טוב לפגוש את המלך מללכת 
להיפגש עם השרים שלו. המלך הגדול נמצא בעולם באשמורת הבוקר ושט 
בעולם, אדם בוודאי רוצה לפגוש את המלך ולא את העוזרים שלו, אדם ששב 
ומתקרב מכניע את ליבו ויודע איך להתקרב לקב"ה, זה הזמן והכוח המיוחד 

ולבקש את כל מבוקשו, לדעת לבקש סליחה על העבר וכוח על העתיד.

נינוה  ליונה נבואה להתנבא שיחריב את  הנביא מספר מתי שהקב"ה נתן 
העיר הגדולה, יונה חשב איך הוא ילך ויגיד לגוים נבואה שהקב"ה יחריב את 
נינוה והם יחזרו בתשובה ויהיה קטרוג גדול על עם ישראל, שהגוים חוזרים 
בתשובה ועם ישראל לא. מה עשה יונה, החליט לברוח מארץ ישראל לחוץ 
ויבקש ממנו ללכת  יבוא אליו בטענות  לארץ כי שם אין נבואה והקב"ה לא 

לגוים שיחזרו בתשובה וכך לא יהיה קטרוג עם ישראל.

עלה יונה לאוניה וניסה לברוח ובאמצע הים קמה רוח סערה והאוניה עמדה 
להישבר. אמר הרב חובל לכל האנשים שהיו באוניה שיתפללו כל אחד 

לאלוקים שלו, אולי הוא ישמע וירחם עליהם שלא יטבעו בים, אבל יונה ירד 
לבטן האוניה והלך לישון. כל הגוים שהיו באוניה התפללו לעבודה זרה שלהם 

ָּם  ואז רב החובל ירד לבטן האוניה ומצא שם את יונה ישן ואמר לו "מהַ לךְָּ נרְִד
ּ ולְאֹ נאֹבדֵ" )יונה א, ו(. תֵ הָאלֱהִֹים לנָו קוםּ קְרָא אלֶ אלֱהֶֹיךָ אולּיַ יתְִעַשּׁ

ליונה למה הוא  אומרים רבותינו הקדושים שהשאלה של רב חובל שצעק 
יושיע אותנו, מבצבצת ועולה בכל שנה,  לא קם וקורא לאלוקיו שאולי הוא 
עומדת בכל הזמנים וצועקת לכל יהודי, לכן קוראים את ההפטרה הזו ביום 
כיפור למה האדם לא קורא לאלוקיו ומנסה להציל את המצב, להתפלל שאולי 
הקב"ה ישמע את התפילה שלו. הקב"ה מחכה לתפילה של כל יהודי ויהודי, 
מחכה לכל בקשה של יהודי שיבקש מהקב"ה רחמים. הקב"ה עומד וממתין 
כמו שהמתין ליונה שיתפלל הוא לאלוקים שלו, כך הקב"ה מחכה שנתפלל 

ונבקש ממנו מחילה על העבר ובקשות על העתיד.

אבל כל זה יכול להיות אם יש לאדם פה נקי, שלא טימא וחילל אותו 
על  גדול  יסוד  אומר הרב מראפשיץ  כך  טובים.  לא  ודברים  בטלים  בדברים 
פרְִּי  כלָּ  מרֵֵאשׁיִת  "ולְקַָחְתָּ  לקב"ה  הביכורים  את  שמביאים  השבוע  פרשת 
ראשי  זה  הָאדֲָמהָ  פרְִּי  מראפשיץ  הרב  אומר  מאֵרְַצךְָ"  תָּביִא  אשֲׁרֶ  הָאדֲָמהָ 
וטהרה  בקדושה  שיהיה  האדם  של  הפה  את  רוצה  פ"ה, שהקב"ה  תיבות 

ושהאדם לא יוציא דברים ריקים ולא טובים מהפה שלו, כי ברגע שהאדם 
מלכלך את פיו ומוציא דברים לא טובים, איך יוכל לעמוד ולבקש דברים 

קדושים ורוחנים מהקב"ה.

ְּברָוֹ ככְּלָ הַיצֹּאֵ מפִיִּו יעֲַשהֶׂ" )במדבר ל, ג( לכן האדם צריך להיזהר  "לאֹ יחֵַל ד
בכל מה שמוציא מהפה שלו זהירות גדולה ביותר ולשמור את פיו בקדושה 
וטהרה, לא להוציא דברים ריקים ובטלים מפיו, כי אותו פה שדיבר לשון הרע 
ואכל גזל, איתו הוא צריך  ודברים בטלים, אותו פה שאכל מאכלות אסורות 
לדבר עם מלך מלכי המלכים הקב"ה ולבקש ממנו בקשות, הוא הצינור בינינו 
ולבקש מהקב"ה  יכולים לעמוד  לבין הקב"ה. אם הצינור פגום, איך אנחנו 
בקשות ברגע שטימאנו וקלקלנו אותו בדברים לא טובים, לכן צריך להיזהר 

בכל מה שמוציא מפיו זהירות גדולה ביותר.

כמו שאדם עושה בדיקות דם לראות מה המצב הבריאותי שלו, וכמו אדם שיש לו חנות מביא רואה חשבון לעשות בדיקה מה קורה איתו, 
אדם חייב כל הזמן לעשות "בדיקת דם" לנפש שלו: מה המצב שלו, מה המצב כמו שבודקים לחץ דם, מה המצב של המצוות, של 

העבירות. וזה חשבון נפש שהאדם צריך לעשות כל יום לפני השינה, כל סוף שבוע ביום שישי, כל ערב ראש חודש, כל ערב ראש השנה, 
אדם צריך לעשות בדיקות דם, אדם צריך לעשות בדיקות של רואה חשבון בעסק שלו, ואדם שרואה שמשהו יותר מידי הולך לא בצורה 

נכונה, ואדם רואה שמשהו הוא לא בריא, אדם צריך להיות עירני, אדם צריך להסתכל. גם אם הוא נותן לדבר קצת ללכת, אבל צריך לדעת 
מתי לשים לו גבול, מתי אדם לא יגיע למצב שהוא כפתי מאבד את הכל ולא יודע ונגרר לדבר ומתדרדר לדבר. 

ואדם צריך לדעת כל מחשבה שהוא חושב, כל מה שהוא שומע, כל מה שהוא רואה, חלק נכנס לטווח המיידי, מה שהוא מתנהל בזה ביום 
יום. אבל החלק השני, הגדול, נכנס לאיזה מחסן בראש ונשמר שם עשרים ושלושים וארבעים שנה, ויכול להתעורר אחרי ארבעים 

וחמישים שנה לנפש של האדם.

סרקו את הברקוד החדש 
והצטרפו לקבוצה של כבוד 
האדמו"ר רבי יאשיהו יוסף 

פינטו שליט"א



סגולה למחיקת כל הקללות והרע שצריכים לבוא על האדם

גדולה שהאדם  סגולה  יש  רבותינו הקדושים,  אומרים  הזו  בפרשת השבוע 
יינצל מכל הדברים הקשים והרעים שהיו צריכים להיות לו במשך השנה. כך 

הגמרא אומרת )מגילה לא:( ר' שמעון בן אלעזר אומר עזרא תיקן להן 
תורה  ושבמשנה  עצרת  קודם  כהנים  קללות שבתורת  קורין  שיהו  לישראל 

קודם ר"ה, מאי טעמא אמר אביי ואיתימא ריש לקיש כדי שתכלה השנה 
שהקללות  כזו  בצורה  לפרשות  התורה  את  חילק  הסופר  עזרא  וקללותיה. 

הראשונות שיש בתורה יהיו לפני חג השבועות, והקללות השניות שיש 
בפרשת השבוע יהיו לפני ראש השנה.

קודש  בשבת  הכנסת  לבית  הולך  שהאדם  מתי  הקדושים  בספרים  וכתוב 
פרשת "כי תבוא" ושומע את הבעל קורא שקורא את הקללות שבפרשה, אם 
אותו אדם חושב בדעתו שכל הקללות שקוראים בתורה אם ח"ו היו צריכים 
לבוא עליו ולהיות לו דבר רע מהם, על ידי הקריאה שקראו אותם בתורה פה 

נגמר כל הרע והקללות.

אומרים רבותינו כל רע וכל דבר של הקללות שהיה צריך להיות לאדם תכלה 
שנה וקללותיה, פה זה מסתיים בקריאה של הבעל קורא ומפה ולהבא

 כותבנא לטבא, מפה ולהבא הדברים יתחילו בצורה נכונה ובצורה טובה.

לכן כל אחד ישתדל בכל כוחו בשבת קודש לנקות את כל הרע בקריאת 
התורה ולמחוק את הכל, וכל מה שהחזן קורא בתורה, בזה נגמר ומפה 

ולהבא כותבנא לטבא ומתחילים זמן ותקופה חדשה, נכנסים לשנה החדשה 
בכוחות נפש חדשים ושכל הרע סיימנו אחורה ומתחילים בטוב קדימה.

סגולה לערב כ"ה באלול

רבנו הבן איש חי אומר )לשון חכמים, סוף ח"א( על יום כ"ה באלול שיזהר 
טבילה  יעשה  באלול  כ"ה  של  השמשות  לבין  וסמוך  ביותר,  לקדשו  האדם 
אחת להעביר רוח רעה. טבילה שניה לתקן עוון הכעס ועוד חמישה טבילות 
של  הראשון  היום  הוא  באלול  כ"ה  יום  כי  דחסד,  אור  הארת חמשה  לקבל 

ששת ימי בראשית שנברא בו אור החסד.

ותזהר כל אותו לילה ויום מכעס ומדברים בטלים, ולא תתענה בו אלא תאכל 
בלילה וביום לחם ובשר ותברך ברכת המזון בכוונה, ותאכל בו מיני מתיקה. 
ותרבה בו צדקה, ותדליק אתה או אשתך באותו הלילה חמישה נרות כנגד 
חמשה אור דחסד שנאמר "ויַרְַּא אלֱהִֹים אתֶ הָאורֹ כיִּ טובֹ" )בראשית א, ד(. 

ואם יזדמן אותו יום שמוציאים בו ספר תורה, תעלה לספר תורה בציבור.

ישתדלו כולם להקפיד בדברים האלה של הבן איש חי ובע"ה נזכה כולנו לאור 
גדול והצלחה גדולה וניכנס כולנו לשנה הבאה עלינו לטובה עם כוחות 

גדולים, סיעתא דשמייא גדולה ואור גדול יהיה על כולנו ונזכה להצלחה
ולברכה ולשמחה מרובה.

שאלה:

כבוד הרב רצינו לשאול הרבה פעמים אנחנו בחולשה ומתגבר עלינו היצר הרע, איזו נקודה אני יכול לתפוס בה להחזיק שלא לרדת 
 לתהום? 

תשובה: 

אהבת השם, לאהוב את השם. לחשוב כל הזמן, לנסוע בכביש ובמקום לחשוב על דברים בטלים, לחשוב כמה אני אוהב את השם ולחשוב 
שאני מוכן למות ולהישרף בעינויים וביסורים על קידוש השם.



גם הקללות והיסורים שבאים על האדם בסוף הם ברכות בשבילו

בפרשת השבוע קוראים את עניין הקללות, קללות איומות ונוראות. יש דיון 
בספרים מי יעלה לקללות, האם קוראים לאדם שיעלה לתורה לקללות, יש 
יבוא  נוהגים לקרוא לאף אחד שיעלה, אלא מי שרוצה לעלות  כאלה שלא 
ויעלה. יש אחרים שאומרים שהרב של בית הכנסת יעלה, כל מקום והמנהג 

שלו איך עושים בקללות.

האלה  הקללות  כל  של  השורש  פשוט,  לא  דבר  הקדוש  הזוהר  אומר  אבל 
שמובאות בפרשה, הן ברכות. אבל צריך להקשות, קללות זה דבר קשה ומתי 
שקוראים את הקללות בפרשה אסור לדבר וקוראים אותן קצת בלחש. אדם 
שמקלל את חבירו יש בזה שורש של ברכה? אם כך מה הכוונה שהשורש של 

הקללות הוא ברכות?

בעיה  או  צרה  איזושהי  לאדם  שיש  מתי  גדול,  יסוד  לומר  אפשר  אולי  אלא 
האדם ממורמר, האדם כועס ומאשים את כולם, הוא גרם וזה גרם, תמיד יש 
לאדם את מי להאשים. אבל צריך לדעת שבזמן שיש לאדם צרה או בעיה 
על האדם  באות  למה  סיבות  יש שתי  לאדם.  גדולה  ישועה  בפנים  טמונה 
בעיות וצרות בחיים, סיבה אחת בגלל גלגול שעבר שנכתבו עליו דברים והוא 

צריך לעבור את זה בגלגול הזה.

רגע לפני שהנשמה של האדם יורדת לעולם הזה, הנשמה של האדם 
נמצאת בחדר מיוחד בשמיים והקב"ה מראה לאדם הרבה סוגים של חיים 
חיים שני, הקב"ה  חיים אחד, סרט של  כמו להבדיל סרט של  של אנשים, 
ונותן לו אפשרות לבחור בסוג החיים שהוא  מראה לאדם סרטים של חיים 
רוצה והאדם בוחר את החיים שלו ושם יש את הטוב ואת הרע, את הפחות 
טוב, את השמחה והעצבות, עם מי יחיה ועם מי יתחתן, הכל נמצא בפנים.

החיים שיש לאדם אלו החיים שהוא בחר לעצמו, עם כל המצבים הרעים 
והקשים זה מה שבחר וזה עניין של האדם. יכול להיות תיקונים יכול להיות 
גלגולים, אבל זה מה שהאדם בחר ואין לו על מה להתלונן ולשאול שאלות 
על הקב"ה, הוא בחר את זה לכן האדם צריך לשמוח שהוא משלם ועושה 

מה שצריך לתקן.

ודבר שני מתי שיש לאדם בעיה או צרה, זה בגלל שהאדם עשה איזו עבירה 
ותשלום  כתיקון  אותן  לעבור  וניסיונות  לו התמודדויות  וחטא, הקב"ה מביא 
על מה שעשה לא טוב, האדם גנב עליו לשלם, האדם שיקר עליו לשלם, 
יש בעולם הזה תשלום על מה שהאדם עושה. אדם שחושב שבחיים האלה 
היום  לא  אולי  חמורה,  טעות  טועה  הוא  עליהם,  ישלם  ולא  דברים  יעשה 
ישלם, אולי בעוד חודש אולי בעוד שנה, יש בשמיים פנקס שרושם את כל 

מה שהאדם עושה בעולם הזה, הכל.

אם כך, אם יש לאדם בעיה זה או מגלגול או מעבירה שהאדם משלם עליה 
ושני הדברים האלה הם טובים, כי אם האדם משלם בעולם הזה הוא תיקן 
דבר או שילם על עוון שעשה, זה דבר טוב מאוד והאדם צריך להיות שמח 
בזה לא להיות עצוב בזה. על פי זה אפשר לבאר ולומר, הזוהר הקדוש אומר 
הקללות שכתובות בפרשת השבוע השורש שלהן הוא ברכות, כי אותן קללות 
מורידות את הרע, הן גורמות לאדם את התיקון אם זה היה מגלגול קודם זה 

הסתדר ואם זו עבירה שהאדם עשה עכשיו ועכשיו תיקן, זה הסתדר.

מתי שיש לאדם חוב כספי וקשה לו לשלם והוא משלם את החוב, אותו יום 

שפרע את החוב הוא בשבילו יום של שמחה גדולה, אפילו שזה נחסר ממנו 
ואין לו את זה עכשיו, הוא פרע את החוב שיש לו. אין שמחה כהתרת 

הספיקות, מתי שמתירים את הספקות, מתי שיש בעיה שפותרים אותה, חוב 
של  השורש  לכן  פותר.  שהאדם  מבעיה  יותר  גדול  יום  אין  אותו,  שפותרים 
הקללות בפרשת השבוע הוא שורש של ברכות, כי הוא מוריד מהאדם את 

הדברים הקשים שיש לו.

הנה ישתדל בכל יום ללמוד מתורת רבנו הבן איש חי זצוק"ל, וכן לדרוש ולדבר מדברות קודשו כי שורש נשמתו רמה, והוא מהנשמות אשר 
רוב עם ישראל קשורים ושזורים בנשמתו. וידע שנשמת הבן איש חי זצוק"ל יושבת בבית דין של מעלה ומליצת יושר על הדור, ואשרי מי 

 שנפשו דבוקה בצדיק קדוש זה.
והנה שנים רבות דיברנו מתורתו, ואף הרבה מההלכות אשר אנו נוהגים הם על פי דבריו הרמים, ואף היו לנו פה בימי הצער גלויים 

נשגבים מרבנו הקדוש.



 רבי יוסף חיים ה"בן איש חי" 

 כשנגמר האינטרס הדבר נהייה כבד ונופל
יש סיפור שיש בו הרבה מוסר, ה"בן איש חי", רבנו הבן איש חי מספר 

שהיה איזה אדם שקראו לו טוביה שהיה שופט של המלך, קראו לו טוביה. 
טוביה היה חשוב מאד בעיר, הוא היה השופט הראשי הגדול הגדול הגדול 

־וכולם כיבדו אותו הרבה. איפה שהוא היה הולך היו קוראים: "השופט טו
 ביה", "השופט טוביה", "השופט טוביה", מה שרוצה נותנים לו. 

יום אחד הוא שמע שיש עליו איזו בעיה גדולה, החליט לברוח, ידע שיש 
לו צרה, העלילו עליו עלילה, החליט לברוח. ופעם בלילה מי שהיה רוצה 

לצאת מהעיר, היה עיר ומסביב היה נהר גדול ולא היו סירות או אוניות איך 
לעבור אלא היו אנשים שהיו לוקחים אנשים על הכתפיים והולכים ועוברים 

 את הנהר מקצה לקצה. 
וטוביה היה אדם כבד מאד, הוא הלך לאדם ואמר לו, תיקח אותי מהקצה 
לקצה. ראה את טוביה השופט, שם אותו על הכתפיים, אפילו שהוא היה 

 שוקל הרבה והוא היה הולך. 
טוביה היה מדבר איתו, תודה רבה, אני השופט טוביה ואותו אדם אמר, זה 
הכבוד שלי לקחת את השופט טוביה כך על הכתפיים. השופט טוביה אמר 

 לו, יבוא יום שיחזרו לדעת מי אני ואני יאיר לך פנים ואני אחזיר לך טובה. 
שאל אותו, ומה קרה? אמר לו, רודפים אותי, חושדים אותי, רוצים לעשות לי 
בעיות. בתוך שהוא אומר את זה, כבר ההוא לא היה לו כוח, הוא נפל והפיל 

 אותו למים. 
אומר הבן איש חי כל עוד שאדם חושב שיש לו אינטרס ממישהו יש לו כוח. 
מתי שנגמר האינטרס, כבר הוא נהיה כבד והוא נופל. כל עוד שאדם חושב 

שיש לו אינטרס מדבר אז טוביה כמה שהוא כבד אפשר להרים אותו, מתי 
 שכבר נגמר האינטרס כבר טוביה נהיה כבד.  

 תלך עם הסימנים שהקב"ה נותן לך אל תנסה ללכת כנגד
סיפרנו הרבה פעמים את הסיפור של רבנו ה"בן איש חי" שיש בזה מוסר 
גדול, רבנו הבן איש חי מספר ואומר, שהיה אבא עשיר גדול שהאבא הזה 

היה לו סכום עצום של כסף. לפני שהוא נפטר הוא אמר, אני לא רוצה 
שהילדים שלי, שני הבנים יהיו שותפים, הטוב שבשותפים שותפו של 

 עמלק, אין שותפים טובים, כל שותפות נגמרת לא טוב, אמר האבא.
עוד בחייו חתך את השותפות לחצי אמר לבנים, אתה יורש את זה, אתה 
 יורש את זה, תהיו חברים טובים, תהיו אוהבים טובים, אל תהיו שותפים. 

שני הבנים התחילו את החיים, האבא נפטר, עשו לוויה, שבעה, שלושים, 
 שנה – שניהם לקחו סכום עצום של כסף התחילו את החיים. 

אח אחד אמר, אם האבא הוריש לי מיליארד אז אני יכול לעשות מאה 
מיליארד. התחיל לעשות עסקים, עסקים, עסקים, לקחת חובות, לקחת 

הלוואות והמצב הלך ונהיה דחוק, דחוק, דחוק, נהיה לחץ, לחץ, לחץ, מיום 
 ליום. 

האח השני אמר, מתחיל להיות לחץ ודחוק, זה זמן שהקב"ה פעם מאיר 
פנים, פעם לא מאיר פנים, מכר את כל הנכסים שלו, מכר את כל מה שיש 

לו, קנה יהלומים, חפר בור באדמה, כיסה את הכל, הלך לעבוד כשכיר אצל 
 מישהו. 

והאח השני אמר, אם לא הולך בכוח, אני יעשה ביותר כוח ויותר כוח ויותר 
כוח והסתבך והסתבך והסתבך והסתבך, עד שמשיברון לב קיבל דום לב 

 ונפטר. 
האח השני היה עובד, פועל, פשוט, עובד אצל בעל הבית. אחרי שנים 

פתאום הוא רואה בעל הבית מאיר לו פנים, נותן לו בונוס, "קח מתנה", 
הולך ברחוב מוצא פתאום משהו, מתחיל להראות סימנים שמתחיל להיות 
טוב אצלו. חפר באדמה, הוציא את היהלומים, מכר אותם, התחיל להיכנס 

 לעסקים ושוב עלה והצליח.
אומר רבנו הבן איש חי, הקב"ה נותן לאדם סימנים, מתי שהקב"ה נותן 

לך סימנים "תיזהר" אז תיזהר, אז תעצור, אל תחשוב שאתה יכול לשבור 

דברים שאתה לא יכול לשבור אותם, תעצור. תחכה רגע, תחכה רגע עד 
שהרגע הזה יעבור. ואל תחשוב ללכת נגד הקב"ה, נגד הכל, נגד מה 

שהקב"ה עושה. תחשוב ללכת, תשבור את הכל כמו אותו אח שנאבד לו 
 הכל ואיבד את הכל. 

יש סיפור של ה"בן איש חי" מפחיד. הבן איש חי מספר שהיתה איזו אשה 
שבאה לבן איש חי בוכה ואמרה לו, חמותי הורגת אותי רודפת אותי, מצערת 

 אותי ,לא יכולה לחיות יותר. 
הבן איש חי אמר לה, תקראי לחמותך. הבן איש חי ראה אותה ואמר לה, בת 

 כמה את? שבעים. בת כמה הכלה שלך? עשרים, שלושים. 
הבן איש חי אמר לה, אני אגיד לך משהו בינינו שישאר בינינו. אמרה לו, 
מה? הוא אמר לה, נכון כשהיית צעירה היתה לך ילדה שהיא היתה בת 

חודש, חודשיים ומתה והיה לך צער גדול? אמרה כן, איך הרב יודע? הוא 
 אמר, היא חזרה בגלגול בכלה שלך ואת מצערת את הבת שלך. 

אדם לא יודע, מצער את זה - אתה מצער את הנשמה של הבן שלך, אתה 
מצער את הנשמה של הדם שלך, מה אתה עושה? מה אתה עושה? מה 
אתה עושה? מה אתה עושה? אז עכשיו משתלם לך, עכשיו עשית, אתה 

 מצער את הנשמה שלך. 
ואז אדם אין לו שקט, אדם שעושה משהו שבנפש שלו כואב לו, גם אם 

עובר שנים וגם אם הוא מרגיש שהוא הצליח, הנפש שלו פצועה וחבולה 
ופתאום אדם אחרי עשרים שנים נכנס לפחדים ולחרדות. זה דברים שהוא 

עשה לפני המון שנים והם חוזרים לו ובאים לו וגורמים לו חרדות ופחדים 
וחוסר רגיעה וחוסר מנוחה, למה? כי זה דברים רודפים אותו שהמצפון שלו 
שבור והחלון נשבר, כמה שתדביק אותו הוא לא חוזר להיות שלם, זה תמיד 

נשאר חלון שבור.


